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Motto 
Sv. František: „Hlásejte evangelium stále, a když to bude nezbytné, pak i 
slovy.“ (Adam s. McHugh: Introverti v církvi, Karmelitánské nakladatelství, 
Kostelní Vydří 2016; str. 21) 

 

Setkání pastoračních asistentů a akolytů v Liticích 22. 10. 2016 
(Z poznámek Marie Františky Lidky Kučerové)   

Toto setkání pastoračních asistentů a akolytů bylo zaměřeno na 
evangelizaci. Formace pastoračního asistenta je potřebná, protože odpovídáme 
na příkaz Ježíše Krista: „Jděte do celého světa a hlásejte evangelium!“ Dáváme 
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vzniknout společenstvím, která jsou evangelizována a také sama evangelizují. 
Když stavíme dům, musíme postavit pevné sloupy, musíme vycházet ze života, 
ne od církevní struktury. Křesťan = extrovert = evangelizátor = jsem takovým 
křesťanem, v jaké míře evangelizuji své okolí – musíme začít tam, kde žijeme. 
Cílem je proměnit evangelizovaného v evangelizátora (přijmout víru a zapojit se 
do aktivit církve).  

Základní aspekty evangelizace:  

 mít informace = znát, co si myslí Ježíš Kristus = Boží slovo; znát místní 
komunitu); soustředit se na společenství, protože jedinec nic nezmůže  

 mít formaci = mít odvahu, vizi; schopnost plánovat – co nejdřív, co potom 

 mít kreativitu, důvtip; něco vytvářet; 

 neklesat na mysli, když plyne čas (dobrý pastýř - nevrátím se, dokud 
nenajdu ztracenou ovci) 

Prioritou tedy není vlastní svatost, ale sdílení. Měli bychom být neklidní pro 
bratry, kteří žijí bez společenství. Jsme příliš individualističtí. Cílem evangelizace 
není naplnit kostel, ale kázat evangelium = jdu a hledám.  

Průzkum ČBK o profilu české společnosti: 
46% populace nemá zájem – z toho: 17% jsou pomlouvači; 13,8% jsou 

kritici; 14,4% jsou nezařaditelní; 0,4% jsou ostatní náboženství - tuto část 
populace neevangelizujeme 

54% populace je vnímavá vůči evangelijnímu poselství - z toho: 13, 2 % 
jsou „oceňovači“ – chtějí menší přísnost, z těchto si musíme vytvořit přátelé 
(možno evangelizovat); 33% jsou hledající – nechtějí stanovená schémata, 
většinou si prožili negativní zkušenost s církví, chtějí větší vstřícnost, váží si 
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solidarity; 7,6% jsou obhájci (typický vzorek je věřící žena, 65 let) -  proměnit v 
evangelizátory, abychom se dostali ke zbývajícím 46% = sem namířit svoji energii 
= formovat 

Potřebné požadavky k úspěšné farní pastoraci: dobrá homilie, styl slavení 
liturgie, pohostinnost, vlídné přijetí, aktivity pro děti, parkoviště (i pro děti = 
hlídání) 

Komunikovat srozumitelně, flexibilně. 
Vize: živá společenství, která něco dělají – ne mnoho věcí, ale kvalitně. 
Z uvedeného vyplývá důležitost intenzívních vztahů mezi kněžími a 

pastoračními asistenty – zaměřit se na budování. Využívat místa, kam lidé sami 
přicházejí s nadějí, že tam něco naleznou – např. poutě. 

Podněty k uvažování: 
Které z aspektů jsou v našem společenství nejvíce přítomné? Které aktivity 

jsou u nás hlavní a fungují? Co se dá zredukovat nebo zrušit? Co se dá posílit?  
Jsou tyto čtyři podněty realistické? A kde začít? (mflk) 

 

Františkánskou cestou 
K františkánům mě přivedl 
policajt aneb Anežka Irenea 

Křiváčková … 
… naše Anežka, kterou řada 

Plzeňanů zná z jejího „místa“ na 
rohu Smetanovy a Prešovské ulice, 
kde za příznivého počasí a když jí 
to zdravíčko v jejích 82 letech 
dovolí, prodává na svém 
pojízdném chodítku časopis Nový 
prostor, povídá si s kolemjdoucími 
a mává řidičům projíždějících 
tramvají. 

Setkali jsme s Anežkou pár 
dní před svátkem její patronky 
svaté Anežky České v kavárně La 
Rose v Sedláčkově ulici, hned 
vedle jejího bydliště, kam jsme ji 
pozvali na její oblíbenou 
„čekuládičku“ a popovídání si. 

Začali jsme ohromující 
statistikou – Anežka pochází jako 
nejstarší z osmi dětí. Sama má 7 
dětí (2 syny a 5 dcer), 21 vnoučat a 
nejméně 20 pravnoučat („něco je 
na cestě“). Rodina je rozptýlená po 
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celé republice – kromě Plzně žijí Anežčini blízcí v Tachově, Horažďovicích, 
v Rovné u Sokolova, v Aši a v Mokřinách u Aše, ve Studánce … 

Anežka pochází z Plzně, později se s rodiči přestěhovala do Stoda na 
jižním Plzeňsku. Po základní škole se nějaký čas starala o šest dětí zubaře 
doktora Křenka (nejmenší byl ještě v kočárku), pak nastoupila do lahvárny 
v Prazdroji, na letišti na Borech pracovala jako civilní zaměstnankyně Vojenské 
správy, nejdříve v prádelně, později jako pomocná síla v kuchyni. Nějaký čas 
pracovala na železnici jako průvodčí, nejčastěji na trati Žatec – Klatovy, ale také 
Chrást – Radnice, případně někdy zajížděla až do Varnsdorfu …  

28. 12. 1953 se vdala. Její manžel pracoval také na dráze jako pochůzkář 
na trati z Nýřan do Holýšova nebo do Heřmanovy Huti. Anežka vzpomíná, že 
když si žádala v práci o volno na svatbu, nechtěli jí ho dát, ač měla nárok na tři 
dny. „Tak jsme zůstala doma, a když jsem se po svatbě vrátila do práce, ptali se, 
kde jsem byla, že jsem nepřišla. Řekla jsem jim, že jsem měla svatbu, a zůstali 
stát s votevřenou hubou.“  Když Anežka otěhotněla, pracovala ve strážním 
domku. První dcerka se jí narodila v den jejích narozenin – 7. 3. 1955. Po 
šestinedělí, den před nástupem do práce (v neděli) utrpěla těžký úraz 
s celoživotními následky a ještě tak nešťastně, že jen v ten den neměla 
nemocenské pojištění. Následovaly v rychlém sledu další mateřské dovolené, 
narodily se jí ve 3 a půl letech 4 děti. V ten čas mezi porody chodila pracovat – 
pokud rodičovské povinnosti dovolily - jen příležitostně na různé brigády, uklízela 
ve škole, pracovala na poli, také si brala domů různé domácí práce. Později 
pracovala na různých místech v zemědělství, např. na statku ve Chříči, 
v Kožlanech, u telat a dojnic … V roce 1972 zase nastoupila do plzeňského 
pivovaru, kde zůstala až do odchodu do invalidního a později starobního 
důchodu. 

V roce 1973 spolu s dcerou koupila dům ve Vlkýši, kde se mohla věnovat i 
své celoživotní lásce, zvířatům. Měla s dcerou chovnou psí stanici „Od Jarušky“ 
(podle jména její dcery), zaměřily se na chov jugoslávských pasteveckých 
šarplaninských ovčáků (dva chovní psi a pět fen), také držely pár 
novofundlanďanů a fenu německého ovčáka. K tomu i čtyři kozy a plemenného 
kozla. Ten první „dokázal i tři kozlata a v domě vůbec nesmrděl“. Králíci, husy, 
slepice, také morčata … Anežka chodila prodávat na trh, měla s sebou čtyři děti, 
z toho dvě v kočárku a mezi nimi zabitá kuřata … Také si přivydělávala tvorbou 
pomlázek, věnečků na dušičky, vánočních ozdob ze jmelí, umělých růží … 

Manžel Emil Anežce zemřel v dubnu 1984, od té doby žije sama. Po roce 
1989 začala pracovat v Plzni, různě se živila, např. pojišťováním aut. Přespávala 
u Marušky Benešové, někdy u Věrky Lodrové, vystřídala 4 podnájmy, než 
„zakotvila“ v Sedláčkově ulici. To bylo v roce 2002 a od té doby také prodává 
Nový prostor, nejdříve krátce na Americké třídě, pak už na svém oblíbeném 
místě.  

Anežčina cesta víry byla podobná jako u jejích vrstevnic. Po křtu – kmotrou 
jí byla babiččina sestra Anna Vlachová, která s další sestrou byla členkou 
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Mariánské družiny u plzeňských redemptoristů na Chodském náměstí – 
navštěvovala v tomto kostele přípravu na první přijímání, kde také získávala 
základy víry. O děti se tam staral jáhen Alois Novák a Anežka dosud nosí v srdci 
jeho ponaučení (zřejmě tušil, co se u nás bude dít po nástupu komunistů k moci): 
„Když nemůžete jít do kostela, nevadí, vzpomeňte s láskou na Ježíška. To je mu 
milejší, než abyste seděly v kostele a myslely na panenku a autíčko.“ Tím se 
Anežka řídila celý život. Po odstěhování do Stoda skončilo její docházení do 
kostela a oživení jejího života v církvi nastalo až po roce 1989. Po ustavení 
plzeňského biskupa Františka byla teprve biřmována. A co ji přimělo ke vstupu do 
sekulárního františkánského řádu? „Jeden policajt v televizi řekl, že je terciář. Tak 
jsem začala v Plzni terciáře hledat.“ Chtěla být dříve i řádovou sestrou, měla mezi 
nimi známé, ale pak šel život jinudy. Při vstupu k terciářům byl ministrem Milan 
Kučera, ten jí poradil – vzhledem k jejímu horšímu zdravotnímu stavu – aby 
sloužila modlitbou. Na její formaci se významně podílela zvláště Maruška 
Benešová. A proč právě svatý František? „Mám ráda ten dobytek, ta zvířátka, 
jako on.“ 

Z čeho máš, Anežko, radost? „Z každé volovinky. Nejsem náročná na 
nic. Když někomu pomůžu jen slovem, mám z toho radost, ale nechlubím se tím. 
A také že jsem tu dnes s Vámi. Můj nejšťastnější den.  (Anežka nám také 
sdělila, že má velkou radost z vnučky Jarušky, která studuje v Brně veterinu.) Co 
mě trápí? Tahle doba, že lidé jsou zlí, že by utopili druhého na lžičce vody.“ A 
která „čekuládička“ byla, Anežko, nejlepší? „Ta první byla bez šlehačky, tak ty 
druhé dvě, ty byly stejné …“ 

Anežka Křiváčková je pro nás příkladem vytrvalosti a lásky k druhým. Přes 
zdravotní obtíže neutíká do nemocí, jak často u starších lidí pozorujeme. Je stále 
činorodá, její přímé jednání a životní moudrost oslovuje mnohé. Pravá dcera 
serafínského otce. Děkujeme, Anežko. (ajš) 
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Jak přebývat v tomto světě 
(José Antonio Merino OFM, 1985: Františkánská cesta pro dnešního člověka) 
Život je tou největší událostí, která může člověka potkat, i když člověk životu 

často nerozumí. Člověk jako protagonista (představitel) dějin má schopnost tvořit 
nebo ničit, zvelebovat nebo promarňovat život, který je jeho osudem. Pokrytectví 
mnoha našich současníků živí jejich iluze. Věří, že jsou opravdu civilizovaní a 
neodvažují se ani pohlédnout do tváře každodenní skutečnosti plné krutosti a 
zoufalství. V této epoše, která prohlašuje konec ideologií a všech velkých 
filozofických a společenských systémů, potřebujeme odhalovat zázrak vlastního 
lidského života.  

Sv. František z Assisi opravdu miloval život a pojímal jej jako práci a 
poslání. Dokázal skloubit prožívané, pociťované a myšlené, vytvořit nový typ 
vykoupeného a spaseného člověka, založeného na otevřenosti, ohleduplnosti a 
na vzájemném niterném přijetí. Moudrost tohoto muže spočívá v reálném umění 
žít, cítit, milovat, soužít, pracovat a umírat. Otevřený a bratrský duch 
nepotřebuje opozici, nepotřebuje nepřítele. Jeho základní vlastností je 
nefalšovaná sympatie vůči všemu opravdu lidskému a velký respekt vůči 
všem vnitřně pravdivým způsobům lidského myšlení a žití. František se cítil 
být vždy opravdu přítomen a spolupřítomen každé osobě a každému 
stvoření. Byl přítomen Bohu. Byl přítomen v církvi, v níž toužil spočívat. Byl 
přítomen mezi lidmi, k nimž se přibližoval s velkou prostotou, upřímností a 
srdečností. Byl přítomen v bratrském společenství, jež miloval a pro něž se stal 
vzorem. Byl přítomen mezi živočichy a mezi věcmi, které opravdu respektoval. 
Byl přítomen ve všech každodenních událostech, ať se jednalo o běžné nebo 
mimořádné, a tak byl schopen v nich číst. Všechno pro něj mělo svou hodnotu a 
chuť. Každá osoba pro něj měla vlastní tvář a specifickou jedinečnost, každý 
živočich svoji úlohu, každá věc vlastní význam a každá událost vlastní 
hodnotu, protože všechno je velkolepým darem.  

To je rozdíl oproti mnoha současníkům, kteří nepřekonali vnímání reality jako 
masy, obecnosti a neosobnosti, kteří se často pouze vyskytují před druhými. 
Člověk tak není rivalem pro druhého člověka, je s ním naopak niterně 
spolupřítomen a tvoří s ním univerzální rodinu. (flk) 

 
Paulus Terwitte: Bohatství prostého života  

(Inspirace svatým Františkem) 
(Karmelitánské nakladatelství Kostelní Vydří 2014, str. 57 – 64) 

Pomáhat držet stavbu pohromadě 
Žít v právech a povinnostech 

Kapitola 8 
O volbě generálního ministra řádu a o svatodušní kapitule 
I. Komunikační prostředky a my 
Ztrácíme schopnost být v přímém kontaktu se skutečností či vůbec s 

druhými lidmi, zcela podle hesla: „Vždyť jsem ti přece poslal esemesku.“ 

http://frantiskan.kolafa.name/jak-prebyvat-v-tomto-svete-jose-antonio-merino-ofm/merino-ofm-frantiskanska-cesta-pro-dnesniho-cloveka/
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Tak informováni o vývoji světa jsme nebyli snad ještě nikdy. Stinnou 
stránkou toho je otupení. Stále rychleji si zvykáme na ukrutnosti, smrtelné 
konflikty, katastrofy a události nanejvýš překvapivé a ohromující.  

Všechny komunikační prostředky by měly překonat onen nekonečný pocit 
osamění, který se však právě až s nimi epidemicky rozšířil. 

 
II. Služby a vztahy ve společenství  
Dnes se volí generální ministr (služebník), provinční ministři, kustodi 

(dveřníci) a kvardiáni (strážci) na 6 let (dříve na 3). Všichni mohou být bratry 
odvoláni. Františkánské uspořádání nespočívá tak ve vytváření nějakých 
hierarchií. Sv. František říkal, že generálním ministrem společenství je Duch 
Svatý. 

Emocionální vazba ustupuje do pozadí. Všechna žádoucí osobní 
náklonnost bratří navzájem musí vycházet z toho, že jsme si před Bohem v 
tomto společenství navzájem darováni. 

Máme se zříci jakéhokoliv úsilí o komunikační výhodu, která by byla 
zneužívána k vlastnímu prospěchu a zveličování vlastní důležitosti. Sv. Pavel: 
„Když jsem slabý, právě tehdy jsem silný.“ 

Přijímání „rolí“ ve společném životě je jen na určitou dobu. Kdo dospěje k 
tomuto postoji, musí se prostě zapojit. Aniž chce nekriticky být u všeho, vybere si, 
kde se mohou jeho hřivny nejvíce rozvíjet. Neostýchá se přijmout službu, ani 
úřady.  

Prostý život františkánského společenství spočívá ve vědomí volného 
prostoru, který vzniká tím, kde je jeden odkázán na druhého a žádný přitom 
nechce sám něco vlastnit nebo něčeho pro sebe dosáhnout. Pohybujeme se 
mezi dvěma póly: Povinností a připraveností se něčeho vzdát. (fkž) 

 

Gaudenter (Radostně) 
Proč nemá Bůh vědecký titul? 

- má jenom jednu známou publikaci 
- ta je v hebrejštině 
- nejsou v ní odkazy na další prameny 
- nebyla publikována ve známém vědeckém časopise 
- mnozí pochybují o tom, že ji napsal osobně 
- nutno přiznat, že je známá po celém světě – ale co 
dělal autor potom? 
- jeho schopnost týmové práce je velmi omezená 
- ostatním vědcům se nepodařilo zopakovat jeho 
experimenty 
- nepožádal etickou komisi o souhlas 
s experimentováním na lidech 
- když se mu jeden pokus nevydařil, pokusil se zahladit 
stopy utopením pokusných objektů 



8 
 

- jedince, kteří se nechovali podle očekávání, vyřadil z pokusného souboru 
- nechodil do přednášek – jenom vzkázal studentům, co si mají prostudovat 
- nechal za sebe učit svého syna 
- první dva studenty vyhodil, protože se naučili něco navíc 
- i když má jen 10 požadavků, většina studentů v praktickém testu propadne 
- konzultace poskytuje jen velmi zřídka, a to ještě na vrcholku hory 

(autor neznámý; ajš) 
 

Náš kalendář  
1. 12. Modlíme se (se sv. Antonínem) - 16.00: formační příprava nových bratří a 
sester; 17.00: společná modlitba v kapli; pak ve farním sále debata nad četbou - 
téma: Říkat, co si myslím (P. Terwitte: Bohatství prostého života) (fřpž) 
8. 12. Pomáháme (se sv. Anežkou) - návštěva některé ze starších sester; 
17.00: sraz před PMN (ajš) 
15. 12. Setkáváme se (se sv. Františkem) - 15.30: příprava agapé ve farním 
sále; 16.00: adorace v kostele NPM, 16.30: mše svatá v kostele NPM, 17.00: - 
setkání společenství ve farním sále (nešpory, organizační záležitosti, formace, 
agapé …) (ajš) 
22. 12. Sdílíme se (se sv. Klárou) - Vánoční beseda o bylinkách a léčivých 
čajích (při čaji) s Lidkou Kučerovou; 17.00: sraz před PMN (mflk) 
 
Prosincové zamyšlení nad modlitbou sv. Františka s Otcem Bonaventurou: 
Chvály před hodinkami. 
 

SLAVÍME v listopadu a prosinci 
Profese:  
František Václav Pták 3. 11. 1952 
Narozeniny:  
Anežka Jana Pachnerová 23. 11. 1959 
Glorie Stanislava Chadimová 26. 11. 1961 55 let 
Blažena Klečatská 28. 11. 1934 
Františka Římská Pavla Ženíšková 4. 12. 1945 
Marie Františka Ludmila Kučerová 4. 12. 1955 
Přejeme hojnost Božího požehnání! 
 
Redakční rada: Františka Pavla Ženíšková, František Karel Ženíšek, František 
Luboš Kolafa, Ludvík Milan Kučera, Anežka Jana Pachnerová, Antonín Jaroslav 
Šedivý.   

http://www.mbssfrplzen.estranky.cz/, 
https://www.facebook.com/mbsplzen 

http://www.mbssfrplzen.estranky.cz/
https://www.facebook.com/mbsplzen

